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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DEL CONSELL DEL DISTRICTE  5 DE L’AJUNTAMENT 
DE SABADELL 
 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm. de la sessió: 20/2015 
Caràcter: ordinari 
Data: 19 de març de 2015 
Horari: 19.00 h a 20.25 h 
Lloc: Centre Cívic de Gràcia 
 
 
Assistents 
 
Marta Farrés Falgueras, presidenta 
Jaume Selvas Casanovas, vocal de l’AV Can Feu 
Lourdes Portagran Mares, vocal de l’AV Arraona Merinals Can Gambús 
Teresa Llamas Frias, vocal de l’AV Gràcia 
Fèlix Navarro Aymerich, vocal de les entitats de gent gran 
Albert Gusi Miró, vocal de les entitats culturals 
Isidre Vicente Rebull, vocal de les entitats culturals 
Marina Quelart Navarro, vocal de les entitats culturals 
Mercè Canalias Pons, vocal de les entitats culturals 
Martí Sala Roca, vocal de les entitats esportives 
Daniel Casanellas de Haro, vocal d’altres entitats 
Pilar Altarriba Vilarasau, vocal d’altres entitats 
Antonio Hernández Calvo, representant del PP (5%) 
Elisabeth Pineda Garcia, secretària delegada 
 
Altres assistents: 
 
Jordi Garcia, responsable de Clients d’Aigües de Sabadell 
Irene Garcia, Departament de Clients d’Aigües de Sabadell 
Loida Martínez, Oficina Municipal d’Informació al Consumidor (OMIC) 
Núria Oliva Viles, tècnica de territori del Districte 
 
 
Absents 
 
Francisco Javier Martínez Jiménez, vocal de l’AV de la Serra d’en Camaró 
 
Excusen l’absència: 
 
Quim Carné Jordana, vocal regidor de la llista més votada de la ciutat 
Lluís Perarnau Reyes, vocal d’ES 
Olga Acero López, vocal del PSC 
Pol Gibert Horcas, vocal del PSC 
Jordi Argemí Alberich, vocal de les entitats esportives 
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Fernando Fernández Moyano, vocal dels centres d’atenció primària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta anterior. 
2. Vulnerabilitat econòmica i Aigües de Sabadell. 
3. La factura de la llum, preguntes més freqüents. 
4. Donar compte de l’aprovació de la moció de suport al comerç per obres perllongades. 
5. Balanç del Consell durant el mandat 2011-2015. 
6. Informació sobre els consells sectorials. 
7. Comunicacions. 
8. Torn obert de paraules. 
 
Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 12 del Reglament municipal 
dels consells de districte de 30 d’abril de 1997, la presidenta, la Sra. Marta Farrés, declara 
oberta la sessió. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta anterior 
 

L’acta de la sessió del ple del dia 28 de gener de 2015 s’aprova per unanimitat. 
 

 
2. Vulnerabilitat econòmica i Aigües de Sabadell 
 

El Sr. Jordi Garcia inicia la presentació exposant que a Aigües Sabadell són conscients 
de les dificultats econòmiques i socials que hi ha actualment a Sabadell i en aquest 
sentit, vénen a explicar les bonificacions d’aigua ja que molta gent les desconeix. 
 
El Sr. Jordi Garcia explica que el dret a l’aigua està reconegut per l’Organització de 
Nacions Unides i implica que l’aigua ha de ser suficient, salubre i accessible. Es 
considera que és suficient quan es disposa de 50-100 litres per persona i dia, a 
Sabadell aquesta xifra es supera ja que la mitjana és de 130 litres. L’aigua ha de passar 
per una sèrie de controls que en garanteixen la seva salubritat. L’accessibilitat es 
refereix a la proximitat i al cost, considerant que el cost no hauria de ser superior al 5% 
dels ingressos d’una llar. Tot i aquestes premisses el Sr. Jordi Garcia exposa que en el 
món hi ha molta gent que no té aigua suficient i un 40% de la població no té sanejament 
bàsic i cal ser-ne conscients a l’hora de parlar d’aquest recurs. 
 
(19:10 Arriba la Sra. Mercè Canalies) 
 
El Sr. Jordi Garcia ressalta que la companyia Aigües Sabadell no talla l’aigua a ningú 
amb dificultats econòmiques, si coneixen la situació, faciliten l’ajornament del deute i 
quan no és possible es deriva a Serveis Socials. 
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El Sr. Jordi Garcia detalla que la factura conté tres punts bàsics: el consum, la quota de 
servei i el cànon de l’aigua. El consum es mesura en metres cúbics i es factura per 
trams; la quota de servei està vinculada a la tarifa i a la instal·lació i el cànon és un tribut 
de la Generalitat. 
 
El Sr. Jordi Garcia exposa els tres tipus de bonificació existents: 
 

• Ampliació de trams. l’Agència Catalana va establir quatre trams de consum, 
partint d’un consum mitjà de 9 m3 per persona i tres persones per habitatge, 
considerant que superar el llindar implica un ús irracional de l’aigua i per tant, es 
penalitza amb un preu més car. Ara bé, no es va tenir en compte que a la 
vivenda hi pot viure més gent. Es pot demanar ampliació de tram a partir de 
quatre persones empadronades a la vivenda i si a la llar hi ha algú amb una 
discapacitat del 75% o més comptaria com a dues persones.  

 
El Sr. Martí Sala considera que hi ha molta desigualtat entre trams ja que no són 
iguals. 
 
El Sr. Jordi Garcia explica que la concessió d’aigua és municipal i que es 
traspassa a una empresa privada especialitzada però que està controlada pel 
Ple de l’Ajuntament, que ha de donar el vistiplau a les tarifes i en última instància 
pot finalitzar la concessió. En el cas de Sabadell, l’Ajuntament té representació 
en el Consell d’Administració ja que disposa del 20% de les accions, la qual cosa 
no passa en altres municipis. 

 
• Cànon Social. és una bonificació destinada bàsicament a pensionistes i aturats i 

cal complir uns requisits, entre altres no s’ha de gastar més de 27m3 d’aigua. El 
tràmit es fa directament a l’Agència Catalana de l’Aigua. 
 
(19:20 Arriba la Sra. Marina Quelart) 

 
• Fons de Solidaritat. dirigit a persones amb vulnerabilitat econòmica. El Fons de 

Solidaritat està creat per l’Ajuntament de Sabadell i la companyia d’Aigües 
Sabadell que estan fent un esforç per cobrir part del deute d’aigua de les famílies 
amb dificultats econòmiques, determinades entitats sense ànim de lucre i ONG 
que prèviament han estat avaluades per Serveis Socials. Conscients de les 
dificultats de l’entorn, el fons s’ha anat ampliant en els últims anys essent de: 
19.500 € el 2012, 29.500 € el 2013, 79.000 € el 2014 i s’amplia fins a 90.000 € el 
2015.  

 
El Sr. Jordi Garcia explica que fan difusió d’aquestes bonificacions perquè si algú coneix 
persones que se’n puguin beneficiar en tinguin coneixement. 
 
El Sr. Martí Sala exposa que ha canviat l’accionariat de la Companyia d’Aigües 
Sabadell, abans era de companyies privades i actualment la majoria pertany a AGBAR, 
pregunta si hi ha risc de modificació, increments i/o imposicions de preu. 
 
El Sr. Jordi Garcia reitera que cal l’aprovació de l’Ajuntament i en última instància 
sempre es podria municipalitzar el servei, a ningú li interessa que la companyia tingui 
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pèrdues ni tampoc grans beneficis. Els antics propietaris van considerar que se’ls hi 
pagava bé i van decidir vendre però l’Ajuntament segueix disposant del 20% de les 
accions de classe A i ’aprovació de noves tarifes requereix l’acord per unanimitat, en 
definitiva, ni que vulgui, AGBAR no pot fer segons quines actuacions. 
 
La Sra. Marta Farrés matisa que en ser una concessió, la tarifa de preus s’ha d’aprovar 
al Ple, si l’Ajuntament estès en desacord amb un hipotètic augment de preus, es podria 
congelar la tarifa vigent i no aprovar l’augment. 
 
El Sr. Jordi Garcia afegeix que no hi ha mostres d’aquesta intencionalitat considerant 
que part dels diners dels membres del Consell d’Administració van al Fons i respecte a 
les condicions laborals no han notat canvis. 
 
El Sr. Jaume Selvas demana si les bonificacions són a càrrec de l’Ajuntament (diners 
públics) o de la companyia. 
 
El Sr. Jordi Garcia respon que van a càrrec de la companyia menys la bonificació per 
aturats/pensionistes que va a càrrec de l’Agència Catalana de L’Aigua. 
 
La Sra. Marta Farrés explica que si no s’arribés l’Ajuntament complementaria com ja ho 
fa per determinades entitats. 
 
La Sra. Pilar Altarriba pregunta si el procediment a seguir és demanar-ho directament a 
Serveis Socials. 
 
El Sr. Jordi Garcia respon que aconsellen passar primer per la companyia d’Aigües 
Sabadell. 
 
La Sra. Marta Farrés afirma que la companyia d’Aigües Sabadell no talla el servei i 
ressalta que des de Serveis Socials no han tingut cap problema en aquest sentit, mentre 
que amb altres serveis, per exemple la llum, tot i pagar-la la tallen. 
 
El Sr. Jordi Garcia  finalitza comentant que el dia 26/04/2015 la companyia d’Aigües 
Sabadell organitza una cursa solidària de 5 km, la inscripció costa 8 € i els diners 
recaptats es destinaran al rebost solidari i anima a tots els assistents a participar-hi. 
 
En no haver-hi més preguntes, la Sra. Marta Farrés agraeix l’assistència del Sr. Jordi 
Garcia i la Sra. Irene Garcia i dóna pas al següent punt de l’ordre del dia. 
 
(19:35 Marxen el Sr. Jordi Garcia i la Sra. Irene Garcia) 
 
 

3. La factura de la llum, preguntes més freqüents 
 

La Sra. Marta Farrés dóna la benvinguda a la Sra. Loida Martínez que presentarà la 
factura de la llum i respondrà els dubtes més freqüents. 
 
La Sra. Loida Martínez explica que l’actual factura de la llum és clara i incidirà més en 
altres aspectes interessants. 
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La Sra. Loida Martínez aclareix que l’abril de 2014 es va aprovar un decret que va 
canviar el sistema tarifari de l’electricitat. Abans s’acordava i es comunicava al BOE i 
ara es tarifa cada hora i en funció de la demanda es fa una mitjana diària. Afegeix que hi 
ha tres tipus de contracte que comporten tres tipus de tarifes diferents: 

 
• PVPC (Preu Voluntari del Petit Consumidor). Anteriorment anomenada TUR 

(Tarifa d’Últim Recurs), aquesta tarifa està regulada pel govern i està prohibit 
que hi afegeixin més serveis, no hi ha lletra menuda. 

 
• Preu fix en el mercat regulat. En aquest cas, es paga una quota igual cada mes 

en funció del consum de l’any anterior i és interessant per gent que té por de 
pagar molt a l’hivern per exemple. Aquesta alternativa és més cara perquè la 
companyia pot fixar el preu (és de lliure mercat) i no et pots donar de baixa. 
Actualment l’única companyia que penalitza les baixes és IBERDROLA (amb un 
cost de 120 €) i també les pròrrogues si no s’avisa amb 15 dies d’antelació.  

 
• Ofertes de lliure mercat. És l’opció que més s’està estenent i és la més perillosa, 

es fa mitjançant comercials que van als domicilis i fan molt bones ofertes perquè 
el producte sigui atractiu, entre el 40 i el 50% de descompte. La Sra. Loida 
Martínez explica que són ofertes enganyoses perquè poden posar el preu que 
volen i per tant, tot i el descompte, sovint es paga més. A més, poden afegir 
serveis i penalitzar la baixa. 

  
L’OMIC no aconsella el contracte de preu de lliure mercat, sinó el PVPC ja que és més 
beneficiós. L’opció de preu fix no la veuen malament però aconsellen informar-se de les 
opcions de la competència. En aquest sentit, a la factura hi figura l’adreça www.cnmc.es 
en la qual posant la potència, el codi i la despesa de l’any anterior es pot consultar el 
llistat per preu de totes les companyies. Respecte a la potència contractada, cal tenir en 
compte que és la part fixa pel consum i per llei no es pot modificar més d’un cop l’any. A 
la web www.cnmc.es també es pot consultar la potència necessària en funció dels 
aparells que hi ha en una llar. 
 
El Sr. Isidre Vicente explica que els nous comptadors poden fer saltar al següent tram 
de potència automàticament. 
 
La Sra. Loida Martínez respon que tot i que estan preparats per fer-ho, actualment no 
ho estan fent.  
 
El Sr. Antonio Hernández pregunta si la discriminació horària només la fan a mercat 
lliure ja que així ho traslladen els comercials. 
 
La Sra. Loida Martínez diu que no i que amb els comptadors de telegestió es podrà 
conèixer el consum per puntes des de la lectura real i hi haurà múltiples tarifes. 
 
La Sra. Loida Martínez aconsella prudència ja que en alguns casos s’han trobat amb 
persones que patien Alzheimer, que els comercials havien entrat a casa, havien buscat 
una factura per obtenir les dades i havien fet signar el contracte i això no és pot 
permetre. En aquest sentit, elogia  la feina de control molt seriós i la bona tasca de la 
policia local. 
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La Sra. Marta Farrés demana si això passa també amb les cooperatives. 
 
La Sra. Loida Martínez respon que no i que aquesta és una bona opció. 
 
La Sra. Marta Farrés ressalta que en tema d’habitatges a vegades es busca més la 
transparència i no tant el cost. 
 
La Sra. Loida Martínez explica que la cooperativa compra a la distribuïdora un consum 
determinat i que HOLALUZ i SOM ENERGIA són bones opcions. 
 
La Sra. Loida Martínez comenta que passar a lliure mercat té els seus riscos, des de 
l’OMIC s’han fet diversos estudis i partint del PVPC, en cap cas s’hi surt guanyant. Ara 
bé, sempre es pot tornar a PVPC encara que s’estigui a lliure mercat i respecte les 
penalitzacions es pot buscar els defectes en el contracte. Generalment s’unifica llum i 
gas i afegeixen manteniment de gas, de manera que amb 72 hores vénen i fan la 
revisió, com que el manteniment és anual, si et dones de baixa pagues dues 
companyies. 
 
El Sr. Isidre Vicente afegeix que cal preavisar la baixa amb dos mesos d’antelació. 
 
La Sra. Loida Martínez diu que no és necessari un període tant llarg però com que el 
contracte és anual es paga per duplicat. 
 
El Sr. Sala Martí explica que coneix bé el tema i comenta que no s’ha parlat dels 
descomptes de la factura electrònica. Exposa que a ENDESA si es contracta el gas i la 
llum junts hi ha descomptes, en el seu cas ha contractat la tarifa ONE, que ofereix un 
10% de descompte i tot i que l’estalvi és petit, considera que surt a compte. Aconsella 
mirar els preus unitaris.  
 
La Sra. Loida Martínez exposa que la tarifa ONE és una de les més econòmiques, en la 
llista comparativa surt en la catorzena posició. Recomana mirar la llista comparativa i 
informa que les dues primeres no es comercialitzen a Catalunya ja que s’exigeixen uns 
requisits que no compleixen, entre ells oferir un telèfon gratuït d’atenció al client. 
 
La Sra. Loida Martínez explica que en l’actualitat la factura no suposa un problema sinó 
les contractacions i afegeix que cal considerar que els descomptes només són els dotze 
primers mesos. 
 
El Sr. Martí Sala comenta que respecte el manteniment de la companyia de gas s’ha 
d’anar amb compte ja que són empreses subcontractades i depèn de l’avaria no 
coneixen bé els equips. 
 
En no haver-hi més preguntes, la Sra. Marta Farrés agraeix l’assistència de la Sra. 
Loida Martínez i dóna pas al següent punt de l’ordre del dia. 
 
(20:05 Marxa la Sra. Loida Martínez) 
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4.  Donar compte de l’aprovació de la moció de suport al comerç per obres perllongades 
 

La Sra. Marta Farrés explica que el document aprovat s’ha enviat prèviament per correu 
electrònic als vocals i demana si hi ha alguna consideració a fer. 
 
En no haver-hi cap intervenció, la Sra. Marta Farrés dóna pas al següent punt de l’ordre 
del dia. 
 
 

5. Balanç del Consell durant el mandat 2011-2015 
 
La Sra. Elisabeth Pineda explica que la presentació PowerPoint amb el balanç del 
Consell durant el mandat 2011-2015 s’ha enviat prèviament per correu electrònic per la 
seva valoració, ressalta l’elevada assistència dels vocals i agraeix als membres del 
consell la seva dedicació i col·laboració. 

 
 
6. Informació sobre els consells sectorials 
 

La Sra. Marta Farrés informa que ha tingut lloc el Consell Escolar, com que no hi ha  
representant del mateix al Consell no es dóna compte dels temes tractats. 

 
La Sra. Pilar Altarriba s’excusa ja que per motius de salut familiar no va poder assistir al 
Consell d’Esports i no pot donar compte dels temes tractats. 
 
La Sra. Marta Farrés afegeix que si algú té interès es pot enviar l’acta de la reunió. 
 
 

7. Comunicacions 
 
La Sra. Marta Farrés informa que no hi ha comunicacions. 
 
 

8. Torn obert de paraules 
 
El Sr. Martí Sala pregunta pel tema de la fibra òptica ja que en el carrer Jacint 
Verdaguer dreta no hi ha fibra òptica i al carrer de davant sí. 
 
El Sr. Albert Gusi explica que en cas que un veí no firmi, no el posen. 
 
El Sr. Jaume Selva explica que en el seu cas un veí no va firmar i han canviat tot el 
cablejat de costat. 
 
El Sr. Albert Gusi explica que quan algú no signa, ningú del carrer té el servei. 
 
El Sr. Martí Sala exposa que cal revisar el tema de retolació dels carrers ja que hi ha 
molts carrers nous sense nomenclàtor. 
 
La Sra. Marta Farrés respon que es pren nota per revisar. 
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El Sr. Albert Gusi pregunta què ha passat amb els gronxadors de la plaça del Treball. 
 
La Sra. Elisabeth Pineda respon que es van retirar perquè estaven trencats i que ja s’ha 
demanat la seva reposició. 
 
La Sra. Teresa Llamas demana per la poda de les moreres. 
 
La Sra. Elisabeth Pineda respon que estan començant a fer-la. 
 
El Sr. Martí Sala valora positivament l’obertura dels nous contenidors. 
 
La Sra. Lourdes Portagran demana per l’estat del tràmit 2909780 referent a la poda dels 
arbres de la tercera fase dels Merinals, entremig del polígon i tot el carrer de La Palma 
que són els més alts. 
 
La Sra. Lourdes Portagran informa que també ha entrat petició pel pi torçat que està al 
costat de la petanca ja que hi ha risc que caigui sobre la casa dels pins. 
 
La Sra. Lourdes Portagran explica que la Festa Major del barri tindrà lloc del 21 al 24 de 
juny i gairebé tots els actes es faran a la plaça dels Doctors Banting i Best que està molt 
deteriorada i pregunta si es pot arreglar. 
 
La Sra. Marta Farrés i la Sra. Elisabeth Pineda responen que és de l’Agència Catalana i 
cal fer la reclamació a Adigsa. 
 
La Sra. Lourdes Portagran explica que tenen un local nou de joves amb 25-30 nens i 
per fer l’activitat de l’hort necessiten plantes. 
 
La Sra. Lourdes Portagran informa que els dimecres i els divendres fan classes 
gratuïtes de clarinet, saxòfon i trompeta, l’accés és lliure i només cal portar l’instrument. 
 
La Sra. Lourdes Portagran agraeix que hagin vingut a netejar els jardins com va 
demanar. 
 
 

Finalitzades les intervencions la presidenta, la Sra. Marta Farrés, agraeix l’assistència, la 
dedicació i la col·laboració de tots els vocals del Consell del Districte al llarg de la seva 
presidència i aixeca la sessió, de la qual, com a secretària delegada, estenc aquesta acta. 
 
La secretària delegada    Vist i plau 

La presidenta 
 


